

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

မြို့နယ်ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ
လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်

၂၀၁၄ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၂၈ ရက်နေ့အထိ ပြင်ဆင်ထားသည့် လွှတ်တော်
ရွေးကောက်ပွဲ နည်းဥပဒေများနှင့်အညီ ပြင်ဆင်ရေးသား၍ ပြန်လည်ပုံနှိပ်သည်။

မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲလုပ်ငန်းလမ်းညွှန်

နိဒါန်း

၁။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ အဓိကတာဝန်မှာ လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသော ရွေးကောက်ပွဲများ ကျင်းပပြုလုပ်ပေးရန် ဖြစ်သည်။ လွတ်လပ်၍ တရားမျှတသော ရွေးကောက်ပွဲများ ဖြစ်စေရန် ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများနှင့်အညီ လိုက်နာ ကျင့်သုံးဆောင်ရွက်ရသည်။

၂။ ယင်းသို့ လိုက်နာကျင့်သုံး ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် မူပိုင်းဆိုင်ရာ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရမည့် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်ရာ လွတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေများကို လည်းကောင်း၊ လုပ်ငန်းများကို လက်တွေ့ အကောင်အထည်ဖော် လုပ်ကိုင်ရာ၌လိုက်နာကျင့်သုံးရမည့် နည်းဥပဒေများကိုလည်းကောင်း ပြဋ္ဌာန်း သတ်မှတ်ထုတ်ပြန်ထားသည်။

၃။ သက်ဆိုင်ရာ လွတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲများအတွက် ရွေးကောက်ပွဲ ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများကို ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်း၊ ကြီးကြပ် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ကြရမည့် မြို့နယ်ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများသည် ဖော်ပြပါ ဥပဒေနှင့် နည်းဥပဒေများကို ကျေညက်စွာ နားလည် သဘောပေါက်မှသာ သက်ဆိုင်ရာလွတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲများနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် ယင်းတို့၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များသည် ဥပဒေနှင့် ညီညွတ်မှုရှိသော တစ်နည်းအားဖြင့် လွတ်လပ်၍တရား မျှတသော ဆောင်ရွက်ချက်များဖြစ်ပါမည်။

၄။ သို့ရာတွင် လက်တွေ့နယ်ပယ်၌ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများကို ဖတ်ရှုရာတွင် ကျေညက်စွာ နားလည်သဘောပေါက်ရန်ခက်ခဲမည်ဖြစ်၍ တိကျစွာလိုက်နာဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ဤမြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်ကို ပြုစုထုတ်ပြန်ခြင်းဖြစ်သည်။

၅။ ဤလုပ်ငန်းလမ်းညွှန်သည် ကော်မရှင်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေများကို အခြေခံ၍ပြုစုထားသဖြင့် ဖော်ပြပါ မူရင်းဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများ၊အခါအားလျော်စွာထုတ်ပြန်ထား သည့် ညွှန်ကြားချက်များနှင့် ဆက်စပ်လေ့လာခြင်းဖြင့် ရွေးကောက်ပွဲ ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများကို ဥပဒေနှင့်အညီ အောင်မြင်စွာ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်မည် ဖြစ်သည်။

တာဝန်နှင့်လုပ်ပိုင်ခွင့်များ

- ၆။ တာဝန်နှင့်လုပ်ပိုင်ခွင့်များမှာ အောက်ပါ အတိုင်းဖြစ်သည် -
 - (က) လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲများကျင်းပခြင်း၊
 - (ခ) လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲများကို ကြီးကြပ်ခြင်း၊
 - (ဂ) သက်ဆိုင်ရာကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲအဆင့်ဆင့်ကိုကြီးကြပ်ခြင်း၊
 - (ဃ) မဲစာရင်းများပြုစုခြင်း၊ ပြင်ဆင်ခြင်းနှင့် ကြေညာခြင်း၊

- (င) ရရှိသည့်ရန်ပုံငွေများကို စနစ်တကျသုံးစွဲခြင်း၊ သုံးစွဲစေခြင်း၊
- (စ) နိုင်ငံရေးပါတီများမှတ်ပုံတင်ခြင်း ဥပဒေနှင့်အညီ နိုင်ငံရေးပါတီများကို ကြီးကြပ်ခြင်းနှင့် ကြီးကြပ်စေခြင်း၊
- (ဆ) ကော်မရှင်ကပေးအပ်သည့် တာဝန်များကိုထမ်းဆောင်ခြင်း။

မဲဆန္ဒနယ်ကြေညာခြင်း

၇။ ပြည်သူ့လွှတ်တော်၊ အမျိုးသားလွှတ်တော်၊ တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော်မဲဆန္ဒနယ်တွင် ပါဝင်သည့် နယ်မြေများစာရင်းကို လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာတိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအတွက် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော် သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော် မဲဆန္ဒနယ်တွင်ပါဝင်သည့် နယ်မြေများစာရင်းကို လည်းကောင်း၊ ကော်မရှင်က သတ်မှတ်ကြေညာထားသည့်အတိုင်း သက်ဆိုင်ရာရွေးကောက်ပွဲများ မကျင်းပမီ အနည်းဆုံးရက်ပေါင်း ၃၀ ကြိုတင်၍ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများက ထပ်ဆင့် ကြေညာရမည်။

၈။ မဲဆန္ဒနယ်တစ်နယ်တွင်ပါဝင်သော အချို့ဒေသများ၌ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပရန် အခြေအနေမရှိလျှင် ထိုဒေသများ၌ ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပခြင်းမပြုရန် ကော်မရှင်ကဆုံးဖြတ်ကြေညာသည်ကို မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများက ထပ်ဆင့် ကြေညာရမည်။

မဲစာရင်းပြုစုခြင်း

၉။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များကို ရွေးကောက်တင်မြှောက်ရန် မဲဆန္ဒနယ်အသီးသီးအတွက် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများ၏ မဲစာရင်းများကို သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများနှင့် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ တို့ကပြုစုရမည်။

၁၀။ ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်သော နိုင်ငံသား၊ ဧည့်နိုင်ငံသား၊ နိုင်ငံသားပြုခွင့်ရသူနှင့် ယာယီသက်သေခံ လက်မှတ်ကိုင်ဆောင်ထားသူတိုင်း (မသန်စွမ်းသူများအပါအဝင်)သည် မဲဆန္ဒနယ်တစ်နယ်တွင် နေထိုင်သူလည်းဖြစ်၍ ရွေးကောက်ပွဲ စတင်ကျင်းပသည့်နေ့တွင် အသက် ၁၈ နှစ်ပြည့်သူလည်းဖြစ်လျှင် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲက သက်ဆိုင်ရာမဲစာရင်း၌ ထည့်သွင်းဖော်ပြရမည်။

၁၁။ တပ်မတော်သားများ၊ နိုင်ငံပြင်ပတွင် ရောက်ရှိနေသော ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်၏ သံအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အိမ်ထောင်စုဝင်များ၊ သံရုံးအဖွဲ့ဝင်များနှင့် အိမ်ထောင်စုဝင်များ၊ ပညာတော်သင်များနှင့် အိမ်ထောင်စုဝင်များ၊ ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ဝင်များနှင့် အိမ်ထောင်စုဝင်များ၊ ပြည်ထောင်စုအစိုးရ၏ ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် နိုင်ငံပြင်ပတွင် ရောက်ရှိနေသူများနှင့်အိမ်ထောင်စုဝင်များကို ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း သက်ဆိုင်ရာမဲစာရင်း၌ ထည့်သွင်းဖော်ပြရမည်။

၁၂။ အနည်းဆုံးရက်ပေါင်း ၁၈၀ ထက်မနည်း မဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် အခြားမဲဆန္ဒရှင်များသည် မိမိတို့၏ အမြဲတမ်းနေရပ်သို့ သွားရောက်ပြီး မဲပေးလိုခြင်းမရှိပါက မိမိတို့ရောက်ရှိနေသော မဲဆန္ဒနယ်တွင် ရွေးကောက်ခံသော လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များကို ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ခွင့် ရရှိစေရန်အတွက် မဲစာရင်းထည့်သွင်းခြင်းကို သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲနည်းဥပဒေ ၁၀ နှင့်အညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၃။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲနည်းဥပဒေ ၁၃ (က) အရ တင်ပြချက်များအပြင် မဲစာရင်း၌ မိမိတွေ့ရှိသည့် အရေးအကူး ချွတ်ယွင်းသောအမှားများနှင့် မတော်တဆအမှားများကို ပြင်ဆင်နိုင်သည်။ ယင်းသို့ ပြင်ဆင်ထား သည့် မဲစာရင်းများကို သက်ဆိုင်ရာရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ လိုအပ်သလို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ပေးပို့ ရမည်။

၁၄။ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူတစ်ဦး၏ အမည်သည် မဲဆန္ဒနယ် တစ်နယ်ထက်ပိုသော မဲဆန္ဒနယ်များ၏ မဲစာရင်းများတွင် ပါရှိနေပါက မဲဆန္ဒရှင်၏ဆန္ဒနှင့် အညီ ၎င်းမဲပေးလိုသည့် မဲဆန္ဒနယ်တွင် မဲပေး နိုင်ရန်အတွက် အဆိုပါမဲပေးလိုသည့် မဲဆန္ဒနယ်နှင့် သက်ဆိုင်သည့် မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။ ထို့နောက်

ယင်းမြို့နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ထိုသူ၏အမည်အား မိမိ မဲဆန္ဒနယ်၏ မဲစာရင်းတွင်ထည့်သွင်းပြီးကြောင်းနှင့် အခြားမဲဆန္ဒနယ် များရှိ မဲစာရင်းများတွင် ထိုသူ၏အမည်ကို ပယ်ဖျက်ပေးရန် အမည်စာရင်းပါရှိနေသည့် သက်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ အသီးသီးထံသို့ အကြောင်းကြားရမည်။

၁၅။ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူ တစ်ဦး၏အမည်သည် မဲဆန္ဒနယ် တစ်ခုအတွင်းတွင်ရှိသော ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု တစ်ခု ထက်ပိုသည့် မဲစာရင်းများတွင်ပါရှိပါက မဲဆန္ဒရှင်၏ဆန္ဒနှင့်အညီ ၎င်းမဲပေးလိုသည့် ရပ်ကွက်သို့မဟုတ်ကျေးရွာ အုပ်စုတွင် မဲပေးနိုင်ရန် အတွက် မြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲက သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ အကြောင်းကြား စီစဉ်ပေးရမည်။ ထို့နောက် မိမိမြို့နယ်အတွင်းရှိ အခြားသော ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုရှိ မဲစာရင်းများမှ ထိုသူ၏အမည်ကို ပယ်ဖျက်စေရန် ညွှန်ကြားရမည်။

၁၆။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများကပေးပို့သော အတည်ပြုပြီးသည့် ပုံစံ(၁) မဲစာရင်း ၃ စောင်တွဲ နှစ်စုံကို ရရှိသည့်အခါ မဲဆန္ဒနယ်အလိုက်စုစည်းရမည်။ ထို့နောက် မဲစာရင်း မိတ္တူနှစ်စုံ ထပ်မံပြုစုရမည်။ ယင်းမဲစာရင်းများ၏

စာရွက်တိုင်းတွင် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် အတွင်းရေးမှူးတို့အား လက်မှတ်ရေးထိုးစေရမည်။ ယင်းသို့ လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးသည့်အခါ မဲစာရင်း သုံးစောင်တွဲ တစ်စုံ ကို ယူထားပြီး ကျန် သုံးစောင်တွဲ သုံးစုံကို သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

၁၇။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများက ပေးပို့သော အတည်ပြုပြီးသည့် တိုင်းရင်းသား လူမျိုး မဲဆန္ဒနယ် မဲစာရင်း ပုံစံ (၁-က) တစ်စုံစီ ကို ရရှိသည့်အခါ မဲစာရင်း မိတ္တူ သုံးစုံစီ ထပ်မံပြုစုရမည်။ ယင်းမဲစာရင်းများ၏ စာရွက်တိုင်းတွင် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ ဥက္ကဋ္ဌနှင့် အတွင်းရေးမှူး တို့အား လက်မှတ်ရေးထိုးစေရမည်။ ယင်းသို့ လက်မှတ်ရေးထိုးပြီးသည့်အခါ မဲစာရင်းတစ်စုံကိုယူထားပြီး ကျန်သုံးစုံစီကို သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

၁၈။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲမှပေးပို့လာသည့် အတည်ပြုပြီးသည့် မဲစာရင်း နှစ်စုံစီကို မဲဆန္ဒနယ်အလိုက်စုစည်းရမည်။ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်းက မဲစာရင်း မိတ္တူကို ကူးယူခွင့်ပြုရန် လျှောက်ထားပါက မဲစာရင်း မိတ္တူ တစ်စုံကို အခမဲ့ကူးယူခွင့် ပြုနိုင်သည်။ အခြားသူ တစ်ဦးဦးက ခိုင်လုံသော အကြောင်းပြချက်ဖြင့် မဲစာရင်းမိတ္တူကိုကူးယူခွင့်ပြုရန် လျှောက်ထားပါက တစ်မျက်နှာလျှင် ငွေ ၂၅ ကျပ်နှုန်းဖြင့် ကူးယူခွင့်ပြုရမည်။

၁၉။ မဲစာရင်းပြုစုရာတွင် -

- (က) မဲစာရင်းတွင် ပါဝင်ခွင့် မရှိဘဲပါဝင်ကြောင်း တွေ့ရှိလျှင် ထိုအမည်များကို မဲစာရင်းမှပယ်ဖျက်ရမည်။
- (ခ) မဲစာရင်းတွင် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူ အချို့၏ အမည်များသည် အစုအဝေး အလိုက်ကျန်ရစ်ခဲ့ကြောင်း တွေ့ရှိလျှင် ထိုအမည်များကို ရွေးကောက်ပွဲမကျင်းပမီ ခုနစ်ရက်ထက် နောက်မကျစေဘဲ ခရိုင်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲ၏ ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် နောက်ဆက်တွဲ မဲစာရင်းတွင် ထည့်သွင်းစေရန် သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲသို့ ဆက်လက် အကြောင်းကြားရမည်။
- (ဂ) မဲစာရင်းနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် တောင်းဆိုလွှာ၊ ကန့်ကွက်လွှာ၊ ပြင်ဆင်လွှာများအတွက် အယူခံလွှာ လက်ခံရရှိပါက ယင်း အယူခံလွှာများအား အမှုတွဲဖွင့်လှစ်၍ လိုအပ်သည် များ စိစစ်ပြီး ဆောလျင်စွာ ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်ရမည်။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေ ပုဒ်မ ၅၃ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များမှ တစ်ပါး အပြီးအပြတ် ဖြစ်သည်။

မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ ကြေညာချက်များ ထပ်ဆင့်ထုတ်ပြန်ခြင်း

၂၀။ ကော်မရှင်က သက်ဆိုင်ရာလွှတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲ နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ သတ်မှတ် ကြေညာသည့်နေ့ရက်များကိုဖော်ပြ၍ ရွေးကောက်ခံလိုသူများအား အမည်စာရင်းတင်သွင်းကြရန် နေပြည်တော် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် ခရိုင်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ၏ ပုံစံ (၅) ဖြင့် ကြေညာချက်ကို ထပ်ဆင့်ကြေညာရမည်။

၂၁။ ကော်မရှင်က သက်ဆိုင်ရာလွှတ်တော် ရွေးကောက်ပွဲ နည်းဥပဒေ ၁၆ အရ သတ်မှတ် ကြေညာသည့် နေ့ရက်များကိုဖော်ပြ၍ သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများထဲမှ ရွေးကောက်ခံလိုသူများအား အမည်စာရင်းတင်သွင်းကြရန် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ၏ ပုံစံ (၅-က) ဖြင့် ကြေညာချက်ကို ထပ်ဆင့် ကြေညာရမည်။

၂၂။ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်များအတွက် စိစစ်ပြီးဖြစ်သော လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အမည်စာရင်းကို ပုံစံ (၁၀)နှင့် ပုံစံ (၁၀-က) တို့ဖြင့် အကွာရာစဉ်အလိုက်ပြုစု၍ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် ခရိုင် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲတို့က ထုတ်ပြန်ကြေညာထားသော ကြေညာချက်မိတ္တူများကို မိမိ၏ရုံးတွင် အများပြည်သူ တွေ့မြင်နိုင်သောနေရာ၌ ကပ်ထား ကြေညာရမည်။

ဆန္ဒမဲပေးခြင်း

၂၃။ (က) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ရွေးကောက်ပွဲမကျင်းပမီ သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲများသို့ ယင်းတို့နှင့်သက်ဆိုင်သော ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်များကို ပုံစံ (၁၁-က) နှစ်စောင်ဖြင့် ထုတ်ပေး ရမည်။ ယင်းပုံစံများတွင် မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲတို့မှ ဥက္ကဋ္ဌ၊ အတွင်းရေးမှူးများအား လက်မှတ် ရေးထိုးစေပြီး တစ်စောင်ကို မိမိရုံးတွင်လက်ခံအဖြစ် သိမ်းဆည်း၍ ကျန်တစ်စောင်ကို သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ပေးအပ် ရမည်။

(ခ) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာ အုပ်စုအတွင်းရှိ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများ (မသန်စွမ်းသူများအပါအဝင်) လွယ်ကူစွာ ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ရေး၊ သတ်မှတ်ထားသော မဲပေးချိန်အတွင်း မဲဆန္ဒရှင်များ အားလုံး မဲပေးနိုင်ရေးနှင့် လျှို့ဝှက် ဆန္ဒပြုနိုင်ရေးကို ရှေးရှု၍ မဲရုံတစ်ရုံစီ၌ ဆန္ဒမဲ ပေးရမည့်ဦးရေနှင့်မဲရုံ အရေအတွက်ကို လိုအပ်သလိုသတ်မှတ်ပေးနိုင်သည်။ မဲရုံဆောက်လုပ်ရာတွင် မသန်စွမ်းသူ မဲဆန္ဒရှင်များ ပါဝင်သော မဲရုံများ၌ ယင်းမသန်စွမ်းသူများ လွယ်ကူ ချောမွေ့စွာ ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ရေးအတွက် လိုအပ်သလို စီမံ ဆောင်ရွက်ထားရမည်။

- (ဂ) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် သာမန်အားဖြင့် မဲရုံ တစ်ရုံလျှင် လွှတ်တော်တစ်ရပ်စီနှင့် တိုင်းရင်းသား လူမျိုးရေးရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် တစ်နေရာစီ အတွက် မဲပုံး တစ်ပုံးစီထားရှိရမည်။ သို့ရာတွင် မဲဆန္ဒရှင်များ လွယ်ကူစွာ ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ရန်အတွက် မဲပုံးတစ်ပုံး ထက် ပို၍ထားရှိခြင်း၊ မဲစာရင်းကို လွယ်ကူစွာစိစစ်နိုင်ရေး အတွက် မဲရုံအဖွဲ့ကို တိုးချဲ့ဖွဲ့စည်းခြင်းပြုနိုင်သည်။
- (ဃ) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် မဲရုံကို ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲရန် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းနှင့် ဆွေမျိုးရင်းချာ တော်စပ်ခြင်းမရှိဘဲ ပါတီနိုင်ငံရေး ကင်းရှင်းသော ဝန်ထမ်းများကို မဲရုံမှူး၊ ဒုတိယမဲရုံမှူးနှင့်မဲရုံ အဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် ဦးစားပေး အစီအစဉ်အတိုင်းခန့်အပ် နိုင်သည်။ မဲရုံအဖွဲ့ဝင်များအဖြစ် ဝန်ထမ်းများအပြင် ယင်းမဲရုံမဲစာရင်းတွင် ပါဝင်ပြီးဖြစ်သည့် အများပြည်သူ ယုံကြည်လေးစားခြင်းခံရသော မဲဆန္ဒရှင် သို့မဟုတ် ယင်းမဲဆန္ဒနယ်မြေအတွင်းရှိ ဒေသခံပြည်သူများဖြင့် ကော်မရှင်က သတ်မှတ်ပေးသော ဦးရေအတွင်း ဖွဲ့စည်း တာဝန်ပေးအပ်နိုင်သည်။ ပျက်ကွက်မှုရှိပါက အထက် ဖော်ပြပါမူအတိုင်းအစားထိုး ခန့်ထားနိုင်သည်။

၂၄။ သတ်မှတ်သော နေ့ရက်နှင့်နေရာ၌ မဲဆန္ဒရှင်များ ဆန္ဒမဲ ပေးခြင်း မပြုနိုင်သည့် အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ ဆန္ဒမဲပေးခြင်းကို ရပ်ဆိုင်းရ သည့် အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ရာမြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲသည် ဆန္ဒမဲပေးခြင်း မပြုနိုင်သည့်အကြောင်းရင်း၊ ရပ်ဆိုင်းရသည့်အကြောင်းရင်း၊ မည်သည့်နေ့ရက်တွင် ဆန္ဒမဲပေးခြင်းကိုကျင်းပသင့်ကြောင်း၊ ယင်းသို့ ဆန္ဒမဲပေးခြင်းကို ဆက်လက်ပြီး ဆန္ဒမဲပေးစေရန် သို့မဟုတ် အသစ် တစ်ဖန် ဆန္ဒမဲပေးစေသင့်ကြောင်းကို ကော်မရှင်သို့ အစီရင်ခံရမည်။ အစီရင်ခံစာမိတ္တူ တစ်စောင်စီကို ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း၊ ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ သို့မဟုတ် ခရိုင်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

၂၅။ လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲနည်းဥပဒေ ၄၇ (က)အရ မဲရုံတစ်ရုံ၌ ဆန္ဒမဲပေးခြင်းပျက်ပြယ်လျှင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီး၏ အခြား မဲရုံများမှရရှိသော ဆန္ဒမဲများကို စုစည်းပြီး ကြေညာခြင်းမပြုသေးဘဲ သက်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက မည်သည့် နေ့ရက်အချိန်တွင် မည်သည့်နေရာ၌ ထိုမဲရုံအတွက် ဆန္ဒမဲ အသစ်ပေးခြင်းကို ပြုလုပ်မည်ဖြစ်ကြောင်း သတ်မှတ်ကြေညာရမည်။ ကြေညာချက်မိတ္တူကို ကော်မရှင်နှင့် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲအဆင့်ဆင့်သို့ပေးပို့ တင်ပြရမည်။

မဲဆန္ဒနယ်ပြင်ပရောက်ရှိနေသူများ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲပေးခြင်း

၂၆။ ပြည်တွင်းရှိ သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် မဲဆန္ဒရှင်များ အတွက် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ ပေးခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်း၍ -

(က) ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပမည့် နေ့ရက် သို့မဟုတ် နေ့ရက် များကို ကြေညာပြီးလျှင်ပြီးချင်း နည်းဥပဒေ ၅၄ (ခ) (ဂ) (င) နှင့် (စ) ပါ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသော မဲဆန္ဒနယ်ပြင်ပရောက် ကျောင်းသားများ၊ သင်တန်းသားများ၊ အချုပ်ခံနေရသူများနှင့် ဆေးရုံသို့တက်ရောက်နေရသော အတွင်းလူနာများ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ကို ကျင့်သုံး နိုင်စေရန်အတွက် သက်ဆိုင်ရာဌာန အကြီးအမှူးများ သည် ပုံစံ (၁၅) များကို မိမိတို့ ဌာနတည်ရှိရာ မြို့နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများထံမှ တောင်းယူပြီး၊ မိမိဌာနရှိ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများထံ ဖြန့်ဖြူးပေးပို့ ရမည်။ သက်ဆိုင်ရာ ဌာနအကြီးအမှူးက မိမိဌာနရှိ ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့် ရှိသူများထံသို့ ပုံစံ(၁၅)များ ဖြန့်ဖြူးသည့် အခါ ယင်းပုံစံများကို မိမိထံသို့ မည်သည့် နေ့ရက် အရောက် ဖြည့်စွက်ပေးပို့ရမည် ဖြစ်ကြောင်း တစ်ပါတည်း အကြောင်းကြားရမည် ။

- (ခ) ပြည်တွင်းရှိ သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူ များသည် လက်ခံရရှိသော ပုံစံ (၁၅)များတွင် ဖြည့်သွင်း၍ သက်ဆိုင်ရာဌာန အကြီး အမှူးထံ ပြန်လည်ပေးပို့ရမည်။ သက်ဆိုင်ရာဌာန အကြီးအမှူး သည် ယင်းပုံစံများကိုစိစစ်၍ သက်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများထံသို့ အမြန်ဆုံးပေးပို့ရမည်။
- (ဂ) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် လက်ခံရရှိသော ပုံစံ(၁၅) များကို သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။
- (ဃ) မိမိမြို့နယ်အတွင်းရှိ တပ်ရင်းတပ်ဖွဲ့များမှ မဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် တပ်မတော်သားများနှင့် အတူနေ အိမ်ထောင်စုဝင်များ၏ အမည်စာရင်း ရရှိရေးအတွက် သက်ဆိုင်ရာတပ်မှူးထံမှ တောင်းယူရမည်။ ထိုစာရင်းများ ရရှိသည့်အခါ သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ဆက်လက် ပေးပို့ ရမည်။

၂၇။ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ နည်းဥပဒေ ၅၄ (ဃ)ပါ မဲဆန္ဒနယ်ပြင်ပရောက် အခြားမဲဆန္ဒရှင်များအား ၎င်းတို့ရောက်ရှိနေသော မဲဆန္ဒနယ်တွင် ရွေးကောက်ခံသော လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းကို ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ခွင့်ရရှိစေရန် အောက်ပါ အတိုင်း ဆောင်ရွက်ပေးရမည် -

(က) မဲစာရင်းထည့်သွင်းခြင်းကို နည်းဥပဒေ ၁၀ ပါအတိုင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) ရွေးကောက်ပွဲမကျင်းပမီ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပသည့်နေ့တွင် သက်ဆိုင်ရာ မဲရုံသို့ကိုယ်တိုင်သွားရောက်၍ ဆန္ဒမဲ ပေးခြင်းဖြင့်သော်လည်းကောင်း ဆန္ဒမဲပေးခွင့်ပြုရမည်။

၂၈။ ကော်မရှင်မှပေးပို့လာသည့် သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် အစိုးရ၏ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် နိုင်ငံပြင်ပရောက် မဲဆန္ဒရှင်များက တောင်းခံ လာသည့် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ် တောင်းခံလွှာ ပုံစံ (၁၅) များကို သက်ဆိုင်ရာ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ဆက်လက်ပေးပို့ရမည်။

၂၉။ (က) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲပေးမည့် သူများစာရင်းကို ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ များအား အောက်ပါအတိုင်း သီးခြားပြုစုစေရမည် -

(၁) ပြည်တွင်းရှိ သက်ဆိုင်ရာ မဲဆန္ဒနယ်ပြင်ပရောက် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများက တောင်းခံသည့် ပုံစံ (၁၅) များကို အထက်အပိုဒ် ၂၆(ဂ) အရ မြို့နယ်

ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲက ပေးပို့လာသည့်အခါ ပုံစံ (၁-၁) ဖြင့် သီးခြားရေးမှတ်ထားစေရမည်။

(၂) သက်ဆိုင်ရာ မဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် တပ်မတော်သားများနှင့် အတူနေအိမ်ထောင်စုဝင်များ အတွက် သက်ဆိုင်ရာတပ်မှူးထံမှ တောင်းခံသည့် စာရင်းကို အထက်အပိုဒ် ၂၆(ဃ) အရ မြို့နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲမှ ပေးပို့လာသည့်အခါ ပုံစံ(၁-၂) ဖြင့် သီးခြားရေးမှတ်ထားစေရမည်။

(၃) အစိုးရ၏ ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် နိုင်ငံပြင်ပတွင် ရောက်ရှိ နေသော ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများကတောင်းခံသည့် ပုံစံ(၁၅)များကို အထက်အပိုဒ် ၂၈ အရ မြို့နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲကပေးပို့လာသည့်အခါ ပုံစံ (၁-၃) ဖြင့် သီးခြားရေးမှတ်ထားစေရမည်။

(ခ) ယင်းသို့ ပုံစံ (၁-၁)၊ (၁-၂)၊ (၁-၃) တို့ဖြင့် ရေးမှတ် ထားသည့် မဲစာရင်းမိတ္တူ တစ်စောင်စီကို မိမိတို့ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲရုံး တွင် ကပ်ထားပြီး မဲစာရင်းမိတ္တူ နှစ်စောင်စီကို မြို့နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ပေးပို့စေရမည်။

(ဂ) မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် အထက်အပိုဒ်ခွဲ (ခ) အရ ပေးပို့လာသည့် ပုံစံ(၁-၁)၊ (၁-၂)၊ (၁-၃) မဲစာရင်းမိတ္တူ တစ်စောင်စီကို ရုံးလက်ခံအဖြစ် သိမ်းဆည်းထားပြီး ကျန်မိတ္တူတစ်စောင်စီကို မိမိတို့ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲရုံးတွင် ကပ်ထားရမည်။

၃၀။ လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများကို ကြေညာပြီးသည့် အခါ မိမိနှင့်သက်ဆိုင်သော မဲဆန္ဒနယ်များမှ ကြိုတင်၍ ဆန္ဒမဲပေးရမည့် သူများ၏စာရင်းအရ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များကို ပေးပို့ရာတွင် အောက်ပါအတိုင်း ဆောင်ရွက်ရမည် -

(က) ပြည်တွင်းရှိ သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူ များနှင့်ပတ်သက်၍ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်များကို သက်ဆိုင်ရာဌာန အကြီးအမှူး သို့မဟုတ် သက်ဆိုင်ရာ တပ်မှူးထံသို့ပေးပို့ရမည်။

(ခ) အစိုးရ၏ ခွင့်ပြုချက်ဖြင့်နိုင်ငံပြင်ပတွင် ရောက်ရှိနေသူများ အနက် ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများနှင့် ပတ်သက်၍ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်များကို ကော်မရှင်သို့ ပေးပို့ ရမည်။

(ဂ) အထက်အပိုဒ်ခွဲ (က) အရ ကြိုတင် ဆန္ဒမဲလက်မှတ် များကို ပေးပို့သည့်အခါ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ် များ၏ လက်ခံဖြတ်ပိုင်းပေါ်တွင် လည်းကောင်း၊ ကြိုတင် ဆန္ဒမဲလက်မှတ်၏ ကျောဘက်တွင် လည်းကောင်း၊ မိမိကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲ၏တံဆိပ်ကို ရိုက်နှိပ်ပေးရမည်။ ထို့အပြင် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်၏ ကျောဘက်တွင် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်ကို တာဝန်ခံ ထုတ်ပေးသူက အမည်ဖော်ပြ၍ လက်မှတ်ရေးထိုးပေးရမည်။ ယင်းသို့ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များကို ပေးပို့သည့်အခါ ယင်း မဲဆန္ဒနယ်မှ ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံမည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အမည်စာရင်းကို လည်းကောင်း၊ သက်ဆိုင်ရာမဲဆန္ဒနယ်၊ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စုအမည်နှင့် မဲရုံအမှတ်များ ဖော်ပြထားသည့် စာအိတ်များကိုလည်းကောင်းကြိုတင် ဆန္ဒမဲလက်မှတ် အရေအတွက်ရှိသရွေ့ တစ်ပါတည်း ပေးပို့ရမည်။

၃၁။ (က) သက်ဆိုင်ရာဌာနအကြီးအမှူး၊ တပ်မှူး၊ ပါမောက္ခချုပ်၊ ကျောင်းအုပ်ကြီး၊ ရဲအချုပ်စခန်းအကြီးအမှူး၊ အကျဉ်း

စခန်းအကြီးအမှူး သို့မဟုတ် ဆေးရုံတာဝန်ခံသည် ပြည်တွင်းရှိသက်ဆိုင်ရာ မဲဆန္ဒနယ် ပြင်ပရောက် ဆန္ဒမဲ ပေးပိုင်ခွင့်ရှိသူများထံမှ ဆန္ဒပြုပြီးသော ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်များ ပါဝင်သည့်စာအိတ် အသီးသီးကို လက်ခံ ရရှိပြီးနောက် ယင်းစာအိတ်များပါ မဲဆန္ဒနယ်၊ ရပ်ကွက် သို့မဟုတ် ကျေးရွာအုပ်စု အမည်နှင့် မဲရုံအမှတ်များကို စိစစ်၍ သက်ဆိုင်ရာမြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

(ခ) သက်ဆိုင်ရာ သံရုံးအကြီးအမှူး သို့မဟုတ် အမြဲတမ်း ကိုယ်စားလှယ်ရုံး အကြီးအမှူး သို့မဟုတ် ကောင်စစ်ဝန်ရုံး အကြီးအမှူးသည် အစိုးရ၏ခွင့်ပြုချက်ဖြင့် နိုင်ငံပြင်ပတွင် ရောက်ရှိနေသော ဆန္ဒမဲပေးပိုင်ခွင့် ရှိသူများထံမှ ဆန္ဒပြုပြီးသော ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များ ပါဝင်သည့် စာအိတ် အသီးသီးကို လက်ခံရရှိပြီးနောက် ယင်းစာအိတ် များကို နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနသို့ ပေးပို့ရမည်။ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာနသည် ယင်းစာအိတ်များကို ကော်မရှင်သို့ ပေးပို့ရမည်။

(ဂ) ကော်မရှင်သည် အပိုဒ်ခွဲ (ခ)အရ ပေးပို့လာသည့် စာအိတ်များပါ မဲဆန္ဒနယ်၊ ရပ်ကွက်သို့မဟုတ်ကျေးရွာ အုပ်စုအမည်နှင့် မဲရုံအမှတ်များကို စိစစ်၍ သက်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

ဆန္ဒမဲရေတွက်ခြင်း၊ရွေးကောက်ပွဲအနိုင်အရှုံး ကြေညာခြင်း

၃၂။ (က) ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပသည့်နေ့ ညနေ ၄ နာရီအထိ မိမိလက်ဝယ်ရရှိထားသည့် ဆန္ဒပြုထားသော ကြိုတင် ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များကို မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲဝင်များ၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း သို့မဟုတ် ယင်း၏ ရွေးကောက်ပွဲကိုယ်စားလှယ်များ၊ အသိသက်သေများနှင့် အများပြည်သူများ ရှေ့မှောက်တွင် ရေတွက်ပြီး ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေပုဒ်မ ၄(က)ပါ မဲဆန္ဒနယ်များမှ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးရရှိသည့်ဆန္ဒမဲ အရေအတွက်ကို ပုံစံ (၁၈) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ ပုဒ်မ ၄(ဃ)ပါ မဲဆန္ဒနယ်များမှ တိုင်းရင်းသား လူမျိုးလွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးရရှိသည့် ဆန္ဒမဲအရေအတွက်ကို ပုံစံ(၁၈-က) ဖြင့်လည်းကောင်း သီးခြားခွဲ၍ ဖြည့်သွင်းရမည်။ ပယ်သည့် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ပယ်သည့်အကြောင်းကို သတ်မှတ်ထား သည့် ပုံစံ(၁၇-ခ)၊ ပုံစံ (၁၇-ဂ) တို့ဖြင့် မှတ်တမ်းတင်၍ မြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲ ဥက္ကဋ္ဌ သို့မဟုတ် အတွင်းရေးမှူးက လက်မှတ်

ရေးထိုးထားရမည်။ ယင်းပုံစံ(၁၈)နှင့်(၁၈-က) တို့တွင် လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ရွေးကောက်ပွဲကိုယ်စားလှယ်များ၊ အသိ သက်သေ များနှင့်သက်ဆိုင်ရာ ရွေးကောက်ပွဲ ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲတို့က မှန်ကန်ကြောင်း လက်မှတ်ရေးထိုး ရမည်။ လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ရွေးကောက်ပွဲကိုယ်စားလှယ်များ မလာ ရောက်နိုင်ပါက ကိုယ်စားလှယ်လွတ် ဆောင်ရွက်ရမည်။ လက်မှတ်ရေးထိုးရန် ပျက်ကွက်ပါက ပျက်ကွက်သူ၏ တာဝန်သာ ဖြစ်စေရမည်။

- (ခ) သက်ဆိုင်ရာရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ ပုဒ်မ ၄(က)ပါ မဲဆန္ဒနယ်များမှ လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးအတွက် မဲရုံများမှပေးပို့သည့် မဲစာရင်း ပုံစံ (၁၆)နှင့် မိမိရေတွက်ရရှိသည့် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များ အရ ဆန္ဒမဲစာရင်း ပုံစံ (၁၈) တို့ကို ပေါင်းပြီး လွတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးရရှိသည့် ဆန္ဒမဲ အရေအတွက်ကို ကြေညာထားသည့် လွတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အစီအစဉ်အတိုင်း ပုံစံ (၁၉)ဖြင့်

အများပြည်သူရှေ့မှောက်တွင် စာရင်းပြုစုရမည်။ ယင်းစာရင်း တစ်စောင်ကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ နှင့် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရ တိုင်း၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ သို့မဟုတ် ခရိုင်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ပေးပို့၍ တစ်စောင်ကို လက်ခံအဖြစ် သိမ်းဆည်းထားပြီး တစ်စောင်ကို မိမိရုံးတွင် ကပ်ထားရမည်။

- (ဂ) ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေပုဒ်မ ၄(ဃ) ပါ မဲဆန္ဒနယ်များမှ တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးအတွက် မဲရုံမှပေးပို့သည့် ဆန္ဒမဲစာရင်းပုံစံ (၁၆-က) နှင့် မိမိရေတွက်ရရှိသည့် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ လက်မှတ်အရဆန္ဒမဲစာရင်း ပုံစံ(၁၈-က)တို့ကို ပေါင်းပြီး တိုင်းရင်းသားလူမျိုး လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အသီးသီးရရှိသည့် ဆန္ဒမဲအရေအတွက်ကို ကြေညာ ထားသည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း အစီအစဉ် အတိုင်း ပုံစံ(၁၉-က) ဖြင့် အများပြည်သူရှေ့မှောက်တွင် စာရင်းပြုစုရမည်။ ယင်းပုံစံ (၁၉-က)တွင် လွှတ်တော်

ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ ရွေးကောက်ပွဲ ကိုယ်စားလှယ်များ၊ အသိသက်သေများ နှင့် သက်ဆိုင်ရာကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲတို့က မှန်ကန်ကြောင်း လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း များ သို့မဟုတ် ယင်းတို့၏ရွေးကောက်ပွဲကိုယ်စားလှယ်များ မလာရောက်နိုင်ပါက ကိုယ်စားလှယ်စေလွှတ်ဆောင်ရွက် ရမည်။ လက်မှတ်ရေးထိုးရန် ပျက်ကွက်ပါက ပျက်ကွက်သူ၏တာဝန်သာ ဖြစ်စေရမည်။ ယင်း စာရင်း တစ်စောင်ကို သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့၍ တစ်စောင်ကို လက်ခံအဖြစ် သိမ်းဆည်းထားပြီး တစ်စောင်ကို မိမိရုံးတွင် ကပ်ထားရမည်။

(ဃ) အပိုဒ်ခွဲ (ခ) အရ ပုံစံ (၁၉) ဖြင့် စာရင်းပြုစုရာတွင် ခိုင်လုံသော ဆန္ဒမဲ အများဆုံးရရှိသူများ၏ ဆန္ဒမဲအရေ အတွက်ချင်းတူညီနေပါက ထိုဆန္ဒမဲ တူညီနေသူများ အတွက် ရွေးကောက်ပွဲအသစ်ကို ကျင်းပပေးရန် သင့် မသင့် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ အမြန်ဆုံး တင်ပြရမည်။ မိတ္တူကို

သက်ဆိုင်ရာ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း၊ ကိုယ်ပိုင်
အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ သို့မဟုတ်
ခရိုင်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ ပေးပို့ရမည်။

၃၃။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲတွင် ရေတွက်သော ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ
လက်မှတ်နှင့်စပ်လျဉ်း၍ ခိုင်လုံမဲဖြစ်သည်၊ ပယ်မဲဖြစ်သည်ကို
မြို့နယ်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲက ဆုံးဖြတ်ရမည်။

၃၄။ သက်ဆိုင်ရာ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲ
လက်မှတ်များနှင့်စပ်လျဉ်း၍ -

- (က) ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပသည့်နေ့ မဲရုံပိတ်ချိန် ညနေ ၄ နာရီအထိသာ လက်ခံရမည်။။
- (ခ) နည်းဥပဒေ ၆၂ အရ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များ ပါဝင်သည့် စာအိတ်များကိုပေးပို့လာသောအခါ ယင်း စာအိတ်များပေါ်တွင် လက်ခံ ရရှိသည့် အမှတ်စဉ်၊ နေ့ရက် နှင့် အချိန် တို့ကို ဖော်ပြ၍ ပုံစံ(၁၈-၁) တွင် ရေးသွင်းပြီး ယင်းစာအိတ်တို့ကို ချိပ်ပိတ်ထားသည့် မဲပုံးအတွင်းသို့ထည့်၍ လုံခြုံစွာသိမ်းဆည်း ထားရမည်။
- (ဂ) မဲရုံပိတ်ချိန်ကုန်ဆုံးသည်နှင့် ကြိုတင်ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များ ပါရှိသည့် စာအိတ်များထည့်ထားသော ချိပ်ပိတ်ထားသည့်

မဲပုံးကိုဖွင့်လှစ်၍ ကြိုတင်ဆန္ဒမဲများကို ချက်ခြင်း ရေတွက်ရမည်။

(ဃ) မဲရုံပိတ်ချိန်ညနေ ၄ နာရီနောက်ပိုင်းမှ ရောက်ရှိလာသော ကြိုတင် ဆန္ဒမဲလက်မှတ်များကို ထည့်သွင်းရေတွက်ခြင်း မပြုရ။

(င) အပိုဒ်ခွဲ (ခ)၊ (ဂ) တို့နှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်း၊ ရွေးကောက်ပွဲ ကိုယ်စားလှယ်၊မဲရုံကိုယ်စားလှယ်၊အကူကိုယ်စားလှယ် နှင့် ရွေးကောက်ပွဲလေ့လာသူတို့ကိုလည်း ကြည့်ရှုလိုက ကြည့်ရှုခွင့် ပြုရမည်။

၃၅။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် မြို့နယ်၏ ရွေးကောက်ပွဲ မှတ်တမ်းအား မြို့နယ်အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနမှူးထံသို့ ပေးပို့ရမည်။

နိုင်ငံရေးပါတီများကြီးကြပ်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်စေခြင်း

၃၆။ နိုင်ငံရေးပါတီများကို ဥပဒေနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်စေရန် ကြီးကြပ်ခြင်း၊ ကြီးကြပ်စေခြင်းနှင့် လမ်းညွှန်ခြင်း ပြုရမည်။

၃၇။ နိုင်ငံရေးပါတီတစ်ခု၏ စာရင်းများကို စစ်ဆေးရန်လိုအပ်၍ ကော်မရှင်၏တာဝန်ပေးချက်အရ စစ်ဆေးရာတွင် အစိုးရဌာန အဖွဲ့အစည်းများမှ အကူအညီရယူဆောင်ရွက်ရမည်။

၃၈။ ကော်မရှင်၏တာဝန်ပေးချက်အရပါတီများကို တည်ဆဲဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားချက်များနှင့်အညီ ဆောင်ရွက်စေရန်ကြီးကြပ်ရမည်။

အထွေထွေ

၃၉။ ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ အဆင့်ဆင့်အပါအဝင် ရွေးကောက်ပွဲနှင့် သက်ဆိုင်သည့် တာဝန်ဝတ္တရားများကို ထမ်းဆောင်သောပုဂ္ဂိုလ်များသည် အောက်ပါ အချက်များကို လိုက်နာဆောင်ရွက်ရမည် -

- (က) ရွေးကောက်ပွဲနှင့် သက်ဆိုင်သော စာရင်းဇယားများနှင့် မှတ်တမ်းများကို တိကျစွာ ပြုစုထိန်းသိမ်းခြင်း၊
- (ခ) လျှို့ဝှက် ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ရေး ကြီးကြပ်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊
- (ဂ) ကော်မရှင်က ထုတ်ပြန်ခွင့်ပြုသော စာရင်းအချက်အလက် များမှတစ်ပါး အခြားကိစ္စများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပေါက်ကြားခြင်းမရှိစေရန် စောင့်ထိန်းခြင်း၊
- (ဃ) ရွေးကောက်ပွဲတွင် မည်သည့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် လောင်းအတွက်မျှ မဲဆွယ်ခြင်း ဘက်လိုက်ခြင်း မပြုဘဲ တိကျမှန်ကန်စွာ ဆောင်ရွက်ခြင်း။

၄၀။ လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းအဖြစ် အမည်စာရင်း ထုတ်ပြန်ကြေညာပြီးနောက် အမည်စာရင်း တင်သွင်းသူ တစ်ဦးသည် ရွေးကောက်ပွဲ မကျင်းပမီ လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခံပိုင်ခွင့် ဆုံးရှုံးသွားလျှင်ဖြစ်စေ၊ ကွယ်လွန်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ထိုသူ၏ အမည်စာရင်းကို လွတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းများ၏ အမည်စာရင်းမှပယ်ဖျက်ပေးရန် သက်ဆိုင်ရာ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် ခရိုင်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသို့ တင်ပြရမည်။

၄၁။ လွတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ နည်းဥပဒေများအရ ဆောင်ရွက်ရန် နောက်ဆုံးနေ့ရက်အဖြစ် သတ်မှတ်သောနေ့ရက်သည် အများပြည်သူ ရုံးပိတ်ရက်ဖြစ်ပါက ရုံးပြန်ဖွင့်သည့်နေ့တွင် ယင်းကိစ္စကို နောက်ဆုံး နေ့ရက်အဖြစ် ဆောင်ရွက်ခွင့် ရှိသည်။

၄၂။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲသည် မိမိတို့ မြို့နယ် အသီးသီး၏ ထူးခြားချက်များ၊ အခြားလိုအပ်ချက်များရှိပါက ခရိုင်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲသို့ တင်ပြပြီး ဖြည့်စွက်ဆောင်ရွက်သွားကြရန် ဖြစ်သည်။

၄၃။ ဤလုပ်ငန်းလမ်းညွှန်တွင် သုံးနှုန်းထားသည့် ခရိုင်ကော်မရှင် အဖွဲ့ခွဲသည် နေပြည်တော်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရတိုင်း သို့မဟုတ် ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်ရဒေသ ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲနှင့် ခရိုင် ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲ အသီးသီးအတွက် ရည်ညွှန်းခြင်း ဖြစ်သည်။

နိဂုံး

၄၄။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများသည်သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်
 ရွေးကောက်ပွဲများ၌ အခြေခံကျသော အခန်းကဏ္ဍမှ အကောင်အထည်ဖော်
 ဆောင်ရွက်ရသည့် အဖွဲ့အစည်းဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် သက်ဆိုင်ရာ
 လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများနှင့် ကော်မရှင်က
 အခါအားလျော်စွာ ထုတ်ပြန်သည့် ညွှန်ကြားချက်များကို ဖတ်ရှု
 လေ့လာ၍ ကောင်းမွန်စွာ သဘောပေါက်နားလည် ထားကြရန်နှင့်
 ရပ်ကွက်နှင့် ကျေးရွာအုပ်စုကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများကို ဥပဒေနှင့်အညီ
 ဆောင်ရွက်နိုင်ရေး အတွက်ကြီးကြပ်ရန် လိုအပ်သည်။

၄၅။ မြို့နယ်ကော်မရှင်အဖွဲ့ခွဲများသည် ဥပဒေများ၊ နည်းဥပဒေများနှင့်
 လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်ချက်များကို ကျေညက်စွာလေ့လာပြီး သက်ဆိုင်ရာ
 လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများကို ဥပဒေနှင့်အညီ
 အောင်မြင်စွာ ဆောင်ရွက်သွားကြရန် ဖြစ်သည်။

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်